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Pastorační rada farnosti Nejsvětějšího Srdce Páně 
Praha – Vinohrady 

 

 
Zápis 

ze zasedání konaného dne 4. dubna 2024 
 

Přítomni: P. Jan Houkal, P. Petr Beneš CSsR, Miloš Hrdý, Tomáš Fischer, Alena Ondrušková, Milada 
Provinská, Lukáš Revenda, Pavel Samec, Jan Trlifaj, Bořivoj Tydlitát, Michaela Valentová, Jan Vlnas. 
V průběhu zasedání dorazila Maria Mlada Ondrášová. 
Omluveny: Michaela Skalická, Jindřiška Vernerová. 
 
 
Po přivítání a zahájení modlitbou P. Jan Houkal představil členy nové pastorační rady, která má nově 
patnáct členů (uvedeni bez akademických titulů): 

- Členové pastorační rady ex offo: P. Jan Houkal, P. Petr Beneš CSsR, jáhen Miloš Hrdý, Michaela 
Skalická, Jindřiška Vernerová. 

- Volení členové pastorační rady: Tomáš Fischer, Milada Provinská, Lukáš Revenda, Bořivoj 
Tydlitát, Michaela Valentová. 

- Členové pastorační rady jmenovaní farářem: Maria Mlada Ondrášová, Alena Ondrušková, Pavel 
Samec, Jan Trlifaj, Jan Vlnas. 

 
P. Jan Houkal členy pastorační rady informoval, že nabídku být jmenován farářem do nové pastorační 
rady nepřijal pouze jeden z nezvolených kandidátů. Zbývající tři nezvolení kandidáti nabídku přijali. 
V nové pastorační radě je přítomno šest žen z celkových patnácti členů vč. faráře. 
 
P. Jan Houkal prezentoval stanovy pastoračních rad Arcidiecéze pražské, které lze stáhnout z webových 
stránek Arcibiskupství pražského. (Po zasedání zapisovatelem dohledán odkaz k jejich stažení.) 
Z těchto stanov jmenoval zejména: 

- Pastorační rada je poradním a pracovním orgánem faráře. 
- Pastorační rada spolupracuje s farářem při vytváření farní obce tak, aby byla živým 

společenstvím věřících podle slov: Obec věřících měla jedno srdce a jednu duši. 
- Úkolem pastorační rady je spolu s farářem posuzovat otázky týkající se farnosti, radit se o nich, 

nalézat možnosti řešení, usnášet se na opatřeních, poskytovat součinnost při jejich realizaci 
nebo je přímo realizovat. Na základě znalosti situace farnosti podílet se na vytváření 
pastoračního programu. 

- K úkolům pastorační rady patří pravidelně informovat farní společenství písemně i ústně o práci 
a problémech ve farnosti. 

- Pastorační rada má právo sdělit biskupovi svůj názor, má-li dojít k ustanovení faráře 
v uprázdněné farnosti. Právo biskupa rozhodnout o personálních změnách dle svého uvážení 
tím není dotčeno. 

- Pastorační rada má právo na informace o ekonomické situaci farnosti. 
- Předsedou pastorační rady je vždy farář podle kán. 519, 536 Kodexu kanonického práva. 
- Do jednoho měsíce po volbách svolá předseda všechny členy pastorační rady k ustavujícímu 

zasedání. Dnes se tomu tak děje. 
 
Byla řešena otázka předávacích dekretů. 
 
Proběhla volba: 

- Zástupce do ekonomické rady: Byl navržen a zvolen Bořivoj Tydlitát, kdy deset členů pastorační 
rady hlasovalo pro a dva se zdrželi hlasování. 

https://apha.cz/wp-content/uploads/2020/11/pastoracni-rada-stanovy-pro-arcidiecezi-prazskou.pdf
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- Sekretář: Byl navržen a zvolen Jan Vlnas, kdy deset členů pastorační rady hlasovalo pro a dva 
se zdrželi hlasování. 

- Místopředseda: Byla navržena a zvolena Maria Mlada Ondrášová, kdy se s hlasováním počkalo 
do jejího příchodu. Jedenáct členů hlasovalo pro, jeden proti a jeden se zdržel hlasování. 

 
Členům pastorační rady byla předána účetní závěrka hospodaření Římskokatolické farnosti u kostela 
Nejsvětějšího Srdce Páně Praha-Vinohrady za rok 2023. Celkový výsledek hospodaření farnosti skončil 
kladně – zisk po odečtení všech režijních nákladů byl 914.551,- Kč. Členové pastorační rady byli 
informováni, že tato účetní závěrka bude vystavena na farní nástěnce. 
 
Letošní farní pouť proběhne v sobotu 15. června 2024. Kaplan P. Petr Beneš CSsR představil oblasti, 
které budou navštíveny: Žatecko a Lounsko, s návštěvou zámku Stekník, opravenou synagogou v Žatci, 
poutní místo – kostel Nanebevzetí Panny Marie v Dolním Ročově aj. Další místa budou upřesněna. 
Přihlašování na farní pouť proběhne v sakristii. 
 
Byla řešena otázka uskutečnění farní pouti pro rok 2025. Pastorační radou bylo odsouhlaseno započetí 
příprav na týdenní zájezd autobusem v kapacitě cca 70 míst do Říma na přelomu dubna a května. 
Odjezd bude pátek večer či v sobotu ráno s návratem příští sobotu. Farář P. Jan Houkal upozornil, že rok 
2025 bude Svatým rokem. Farář P. Jan Houkal se zhostí role průvodce a sežene ubytování – zkusí nejprve 
v Nepomucenu. Bude potřebovat tým spolupracovníků pro organizaci zájezdu. 
 
Letošní Noc kostelů proběhne v pátek 7. června 2024. Vzhledem k tomu, že se celorepublikově 
plánovaná akce střetává trochu nešťastně s poutní slavností Nejsvětějšího Srdce Ježíšova – slavností 
naší farnosti, tak bude kostel otevřen pro návštěvníky otevřen pouze od 21:00 do 23:30. Bude umožněn 
volný vstup do kostela a do krypty. Organizované prohlídky budou pouze v případě zájmu návštěvníků. 
Bude dále upřesněno při příštím setkání pastorační rady. 
 
Farář P. Jan Houkal členy pastorační rady informoval, že se celý rok uskutečňují komentované prohlídky 
kostela pro skupiny za relativně mírný poplatek. Průvodci jsou: Farář P. Jan Houkal (až 90 % všech 
prohlídek, pro školy i pro ostatní, prohlídky ve více jazycích – česky, italsky, německy), Michaela Skalická 
(česky a anglicky) a nově Anežka Tošovská (anglicky). Četnost: Jako příklad byl uveden příští týden, kdy 
proběhnou tři komentované prohlídky. 
  
Proběhla diskuze ohledně možnosti upgradu videotechniky ve videosálu. Některým členům pastorační 
rady připadá současný televizor malý a uvítali by projekční plátno umístěné v ose místnosti 
s dataprojektorem pověšeným ze stropu. Ekonomické náklady budou upřesněny při příštím setkání 
pastorační rady.  
 
Členové pastorační rady se vyjádřili ke své vizi působení v pastorační radě naší farnosti: 

- Vyříkávat si věci uvnitř farnosti, 
- více zapojit farníky ve farnosti, 
- naslouchání a prezentace „hlasu lidu“ – diskutování podnětů od farníků, 
- otevírání farnosti navenek, 
- věcné řešení potřebných věcí, 
- důležitost momentu komunikace dovnitř a ven. 
- Prezentace aktuálních projektů všem členům farnosti: Jako příklad byla uvedena připravovaná 

rekonstrukce farní zahrady (autorem architekt David Sopouch). Podle některých členů 
pastorační rady se měly zveřejnit návrhy možných řešení a měla k nim proběhnout (otevřená) 
diskuze farníků. Farář P. Jan Houkal upřesnil, že řešení (včetně ideje užití zahrádky) bylo 
projednáno na pastorační i ekonomické radě farnosti, bylo diskutováno s vícero architekty (mj. 
s Josefem Pleskotem a Miroslavem Cikánem), byl ustanoven užší přípravný tým; že kostel je 
národní kulturní památkou, včetně zahrádky, že nelze vždy zakomponovat přání všech, 
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že revitalizaci je třeba svěřit především odborníkům; navíc je nutno brát na zřetel i probíhající 
rekonstrukci celého náměstí a návaznost farní zahrady na tento veřejný prostor.   

- Synodalita – aggiornamento,   
- opora kněží, 
- rozvíjení vztahů, 
- poskytování nových impulsů farnímu společenství, 
- brainstorming, 
- pěstování otevřených vztahů ve farnosti,  
- zviditelnění pastorační rady a její práce. 
- Zazněl návrh k nalezení společné vize, co vše bude potřeba udělat, abychom si mohli příští rok 

říct, že to byl úspěšný rok našeho působení v pastorační radě. 
 
Bylo domluveno, že Bořivoj Tydlitát založí společný e-mail na podněty a farář P. Jan Houkal z těchto se 
sešlých podnětů připraví souhrn. 
 
Bylo konstatováno, že cca 70 % účastníků bohoslužeb nejsou „územními farníky“, protože svůj hlas 
k volbě nových členů do pastorační rady farnosti odevzdalo necelých 300 farníků. 
 
Bylo domluveno, že další zasedání pastorační rady se uskuteční ve čtvrtek 23. května 2024 od 19:00. 
 
 
 
 
 
 
 P. Jan Houkal, farář 
 
Zápis provedl: Jan Vlnas 


